
Oddajemy w Państwa ręce już piąty numer informatora.
Może otworzą Państwo go przy pierwszej kawie 
po urlopie, a może na pokładzie samolotu lecąc 
ku słońcu? W każdych warunkach postaramy się

przedstawić nowości sierpniowe, pozostając w tematach
około urlopowych jak zakaz wprowadzania psów na plaże

oraz tych stricte zawodowych, rozpoczynając od
przekazanej do podpisu Prezydentowi zmianie m.in. KPC.

 
Dziękujemy za zainteresowanie informatorem, 

gdyż każdy numer powstaje dla Was i z myślą o Was.
 

Miłej lektury!
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SP IS  TREŚC I

Zmiany wprowadzone przez
Ministerstwo Finansów: 

 e-paragony i nowe bankomaty
• str. 4-5

 
Regulamin nie może zabronić 

wstępu na plażę z psem 
•str. 8

 

D R O D Z Y
C Z Y T E L N I C Y !

Monitor legislacyjny - zmiany
składów w KPC

 • str. 2
 

Precedensowy wyrok NSA
 • str. 3
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Franczyza umową nazwaną 
 omówienie projektu

• str. 10



Za: 
1) Sąd Najwyższy, Komunikaty w sprawach: Możliwe jest zasiedzenie nieruchomości stanowiącej las państwowy,
http://www.sn.pl/aktualnosci/SitePages/Komunikaty_o_sprawach.aspx?ItemSID=583-b6b3e804-2752-4c7d-bcb4-
7586782a1315&ListName=Komunikaty_o_sprawach&fbclid=IwAR08CkKtVJ_CdfUSdFrp371JR1Ehgn5jqLD_Y7GtF-
MQI5KUldQsPFnnfwc (dostęp na dzień 17.07.2023 r.).
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Ustawa nowelizująca przewiduje wprowadzenie obowiązku
posiadania przez radców prawnych konta w portalu
informacyjnym dodając w ustawie z dnia 6 lipca 1982 r.      
o radcach prawnych po art. 22(10) dodając art. 22(11)
nakładający ten obowiązek. Projektowane zmiany mają
objąć również treść art. 9 KPC. Projektodawca przewidział
umożliwienie przeglądania akt sprawy oraz udostępnianie
stronom i uczestnikom postępowania odpisów, kopii lub
wyciągów z akt sprawy również za pośrednictwem portalu
informacyjnego.
Jak podaje Dziennik Gazeta Prawna, w kwestii zmian      
w KPC, jednym z głównych problemów, zidentyfikowanych
przez ekspertów, jest brak jasnej regulacji dotyczącej
udziału publiczności w posiedzeniach sądowych
prowadzonych zdalnie w postępowaniu cywilnym. Zgodnie      
z postulowanymi przepisami, nie zostało jednoznacznie
określone, czy publiczność (w tym dziennikarze) i osoby
zaufania (każda strona może je zgłosić jeśli rozprawa ma
charakter niejawny) mają prawo do uczestniczenia w tego
rodzaju posiedzeniach. 
Zdaniem przedstawiciela Ministerstwa wystarczającym dla
zapewnienia jawności rozprawy jest możliwość udziału
publiczności na sali rozpraw, w której przebywa sędzia
prowadzący posiedzenie zdalne.
Ponadto, planowane zmiany mają dotyczyć kolegialności
składów sędziowskich - składy odwoławcze mają być
jednoosobowe, a nie - jak dotychczas - w składzie trzech
sędziów. Zastrzeżenie ustawodawca przewidział jedynie dla
w trzech przypadkach: 1) roszczeń majątkowych
przekraczających milion złotych, rozpoznawanych      
w I instancji jako sąd okręgowy jako sąd właściwy rzeczowo,
a także rozpoznawanych w składzie trzyosobowym z uwagi
na zawiły lub precedensowy charakter sprawy. Zmiana
składów będzie dotyczyła również spraw      
o ubezwłasnowolnienie. 

Za: 
1) Sejm RP, Rządowy projekt ustawy o zmianie ustawy - Kodeks postępowania cywilnego, ustawy - Prawo o ustroju sądów
powszechnych, ustawy - Kodeks postępowania karnego oraz niektórych innych ustaw,
https://www.sejm.gov.pl/sejm9.nsf/PrzebiegProc.xsp?nr=3216 (dostęp na dzień 21.08.2023 r.).
2) Dziennik Gazeta Prawna, Rozprawy online bez publiczności? Rząd: to przywilej, ale tylko dla stron, https://www.rp.pl/w-sadzie-i-
w-urzedzie/art38693791-rozprawy-online-bez-publicznosci-rzad-to-przywilej-ale-tylko-dla-stron (dostęp na dzień 21.08.2023 r.).

Ko le j ne  zm iany  m . i n .  w  Kodek s ie  po s tępowan ia  cyw i l nego  
Pon i że j  omówien ie  wyb ranych  zm ian .

Us tawa  z  dn ia  7  l i pca  2023  r .  o  zm ian ie  u s tawy  –  Kodek s  po s tępowan ia  cyw i l nego ,
u s tawy  –  P rawo  o  u s t ro j u  sądów powszechnych ,  u s tawy  –  Kodek s  po s tępowan ia
ka rnego  o raz  n iek tó r ych  i nnych  u s taw  zo s ta ła  p r zekazana  w  dn i u  1 8  s i e rpn ia   2023
r .  P rezyden tow i  do  podp i s u .

MONITOR  LEGISLACYJNY



PODWYŻSZONA STAWKA PODATKU OD N IERUCHOMOŚCI  PRZEWIDZ IANA  DLA
DZ IAŁALNOŚCI  GOSPODARCZEJ  N IE  MOŻE  BYĆ STOSOWANA DO BUDYNKU CZY

LOKALU  MIESZKALNEGO,  W KTÓRYM ZASPOKAJANE  SĄ  POTRZEBY  MIESZKANIOWE.

PRECEDENSOWY WYROK NSA

źródło: Canva

Naczelny Sąd Administracyjny w wyroku z dnia 12
sierpnia 2023 r. o sygn. III FSK 250/23 uznał, że
podwyższona stawka podatku od nieruchomości
przewidziana dla działalności gospodarczej nie
może być stosowana do budynku czy lokalu
mieszkalnego, w którym zaspokajane są potrzeby
mieszkaniowe.Za zajęte na prowadzenie
działalności gospodarczej, w rozumieniu art. 5 ust.
1 pkt 2 lit. b u.p.o.l. nie będą mogły być uznane te
części budynku mieszkalnego, które są
wykorzystywane (zajęte) na cele mieszkalne,
przez co należy rozumieć trwałe zaspokajanie
podstawowych potrzeb mieszkaniowych
posiadacza lokalu, nawet wówczas, gdy ich
oddanie przez podatnika do korzystania osobom
trzecim dla realizacji tej funkcji (zajęcie na cele
mieszkalne), nastąpiło w ramach jego
gospodarczej działalności (np. komercyjnego
najmu).

Przed wydaniem przez Trybunał wyroku z 24 lutego 2021 r., SK 39/19, w orzecznictwie dominował
pogląd, iż wszystkie budynki, budowle i grunty będące w posiadaniu przedsiębiorcy lub innego
podmiotu prowadzącego działalność gospodarczą, z wyjątkami przewidzianymi w art. 1a ust. 2a
u.p.o.l., są związane z prowadzeniem działalności gospodarczej. Sam fakt posiadania przez
przedsiębiorcę budynku, budowli lub gruntu skutkować musi uznaniem tych kategorii za związane        
z prowadzeniem działalności gospodarczej (zob. np. wyroki NSA: z 1 lipca 2014 r., II FSK 1349/14;        
z 23 czerwca 2015 r., II FSK 1398/13). Pewną modyfikację w podejściu do problemu związania gruntu
lub budynku z prowadzoną dzielnością gospodarczą przyniósł wyrok Trybunału Konstytucyjnego z 12
grudnia 2017 r., SK 13/15, w którym stwierdzono, że art. 1a ust. 1 pkt 3 w związku z art. 5 ust. 1 pkt 1
lit. a u.p.o.l. rozumiany w ten sposób, że wystarczającą przesłanką zakwalifikowania gruntu
podlegającego opodatkowaniu podatkiem od nieruchomości do kategorii gruntów związanych        
z prowadzeniem działalności gospodarczej jest prowadzenie działalności gospodarczej przez
osobę fizyczną będącą jego współposiadaczem, jest niezgodny z art. 2 w związku z art. 64 ust. 1 i 2
oraz art. 84 w związku z art. 32 ust. 1 Konstytucji RP.
Jak wskazuje Monika Pogroszewska, interpretacja wynikająca z powyższego wyroku będzie
skutkowała wyższymi opłatami po stronie najemców.

Za:
1) M. Pagroszewska, Najem mieszkań w biznesie z 29-krotnie wyższą stawką podatku, https://www.prawo.pl/podatki/podatek-od-nieruchomosci-wynajmowanych-w-dzialalnosci-
gospodarczej,522661.html (dostęp na dzień 21.08.2023 r.).



REKOMPENSATY  Z  TYTUŁU  NAŁOŻEN IA
ŚRODKA  W POSTAC I  I ZOLACJ I  

N IE  DLA  M IGRANTÓW?
 
 

 Chociaż regulacje covidowe od 1 lipca 2023 r.
przejdą do historii, postępowania w sprawach
obostr

Za: TSUE, Komunikat prasowy nr 100/23 Luksemburg, 15 czerwca 2023 r.  
Wyrok Trybunału w sprawie C-411/22 | Thermalhotel Fontana chrome-
extension://efaidnbmnnnibpcajpcglclefindmkaj/https://curia.europa.eu/jcms/upload/docs/applicat
ion/pdf/2023-06/cp230100pl.pdf
dostęp na dzień 20.06.2023 r.
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Na mocy rozporządzenia Ministra Spraw Wewnętrznych i Administracji z dnia 15 września 2021 r.
zmieniającego rozporządzenie w sprawie wymagań, jakim powinna odpowiadać ochrona wartości
pieniężnych przechowywanych i transportowanych przez przedsiębiorców i inne jednostki
organizacyjne (Dz. U. 2. , dostawca usług płatniczych lub inny podmiot świadczący usługi na rzecz
wydawcy instrumentu płatniczego,będący właścicielem lub posiadaczem bankomatu, od 23 września
2023 r. ma obowiązek wyposażyć w komplet kaset bankomatowych z systemem neutralizacji
papierowych wartości pieniężnych bankomaty szczególnie zagrożone, jednak nie mniej niż 40%
wszystkich posiadanych bankomatów, z wyłączeniem bankomatów znajdujących się wewnątrz obiektów
i pomieszczeń objętych stałą, bezpośrednią ochroną fizyczną. System neutralizacji papierowych
wartości pieniężnych polega na uszkodzeniu banknotów znajdujących się w danym bankomacie
podczas próby włamania do niego, powodując, że banknoty nie będą nadawały się do dalszego
użytku. 

System elektronicznych paragonów jest znany z aplikacji udostępnianych przez
sieci elektromarketów czy sieci odzieżowe. Wielu z nas doceniło tę formę
przechowywania dokumentów zakupu zamiast standardowych drukowanych
paragonów. Potencjał i korzyści płynące z dokumentów zakupu w formie
elektronicznej zauważyło również Ministerstwo Finansów, 
a już od września będziemy mogli skorzystać z HUBu. 

Czym jest HUB i jak udostępniany będzie dostęp do kont?
 

Jak wskazuje Ministerstwo Finansów, konieczne będzie pobranie aplikacji (np. e-
paragony autorstwa MF). Udostępnienie aplikacji ministerialnej ma pomóc małym
przedsiębiorcom, dla których wymóg uruchomienia wiązałby się z poniesieniem
znacznych kosztów.
Aplikacja, na żądanie kupującego jednorazowo łączy się z systemem dystrybucji e-
paragonów, aby pobrać wygenerowany, unikalny identyfikator, którym klient będzie
posługiwał się przy kasie, żądając paragonu w postaci elektronicznej. W celu
uzyskania identyfikatora nie podaje się żadnych danych. Kupujący robiąc zakupy     
i wyrażając wolę otrzymania paragonu elektronicznego przedstawia identyfikator
kasjerowi w postaci kodu paskowego, kasjer skanuje go czytnikiem, a kasa
rejestrująca wysyła paragon do systemu dystrybucji. Klient w ciągu kilku sekund,
funkcją aplikacji może już pobrać z systemu swój paragon. Czynności te powtarzają
się przy pobieraniu kolejnych e-paragonów (w innych sklepach i w innym czasie).
Ministerstwo zakłada, że Klient będzie miał na odbiór e-paragonu do 30 dni. Klient
zawsze może otrzymać paragon papierowy. 
Planowany termin uruchomienia usługi to wrzesień 2023 r.

Za: 
1) Ministerstwo Finansów, HUB paragonowy – informacje dotyczące systemu dystrybucji paragonów w postaci elektronicznej, https://www.podatki.gov.pl/e-paragony/
(dostęp na dzień 21.08.2023 r.).
2) Monika Pogroszewska, Już za miesiąc e-paragony w nowej formie, 
https://www.prawo.pl/podatki/e-paragony-w-nowej-formie,522627.html?utm_source=Eloqua&utm_content=WKPL_MSG_NSL_NPK-17-08-
23_EML&utm_campaign=WKPL_MSG_NSL_NPK-17-08-
23_OTH%2FWKC0120011_IEM010&utm_econtactid=CWOLT000029799710&utm_medium=email_newsletter&utm_crmid=(dostęp na dzień 21.08.2023 r.).
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NOWE E-PARAGONY

NOWY OBOWIĄZEK  WYNIKAJĄCY  
Z  KONIECZNOŚCI  ZABEZP IECZENIA

BANKNOTÓW



System neutralizacji papierowych wartości pieniężnych ma co
najmniej uniemożliwić dostęp do papierowych wartości pieniężnych
bez aktywowania systemu neutralizacji przy wyłączonym zasilaniu,
zapewniając automatyczne i nieodwracalne uszkodzenie
papierowych wartości pieniężnych znajdujących się w pojemniku
specjalistycznym lub kasecie bankomatowej. Jeśli zastosowany
będzie system barwiący,  uszkodzeniu ma ulec odpowiednio co
najmniej 10% lub 20 % powierzchni obydwu stron każdego
egzemplarza papierowych wartości pieniężnych, a w  przypadku
innego systemu niszczącego w taki sposób, aby uszkodzeniu uległo
co najmniej 20% powierzchni każdego egzemplarza papierowych
wartości pieniężnych. Substancja barwiąca ma być odporna  na
procesy czyszczenia.

Jak wskazują specjaliści, problemem jest kwestia certyfikacji,
problemem są trudności z uzyskaniem certyfikatów dla rozwiązań
barwiących IBNS, szczególnie dla banków niekomercyjnych.

Uzasadnieniem dla przyjętych zmian jest rosnąca ilość napadów na
bankomaty m.in. w Niemczech.  Niestety, należy przypuszczać, że
dodatkowe koszty, które właściciele bankomatów będą musieli teraz
ponieść, mogą spowodować że część urządzeń zniknie z naszych
ulic. 

Za: 
Automatyka bankowa, Czy za brak systemu zabezpieczenia bankomatów już wkrótce będzie można trafić do więzienia?,  
 http://www.automatykabankowa.pl/czy-za-brak-systemu-zabezpieczenia-bankomatow-juz-wkrotce-bedzie-mozna-trafic-do-
wiezienia/ (dostęp: 21.08.2023 r.)źródło: Ferrica

 
Sąd Najwyższy a prawo pracy

ZATRUCIE  KANAPKĄ  Z  K IE ŁBASĄ  PODCZAS  PRZERWY ,
POWODUJĄCE  ŚMIERĆ ,  

MOŻE  BYĆ UZNANE  ZA  WYPADEK  PRZY  PRACY
Wypadek w pracy kojarzy się najcześciej z upadkiem lub uderzeniem, ewentualnie
wypadkiem drogowym. Sąd Najwyższy w wyroku z dnia 28 czerwca 2023 r. sygn.                
I PSKP 28/22 potwierdził, że za wypadek w pracy można uznać również zatrucie
kanapką przygotowaną w domu.
Przyczyną zgonu było ciężkie zatrucie pokarmowe, okazało się bowiem, że                      
w wędlinach, które przyniósł z domu w kanapkach, znajdował się azotyn sodu
(środek wzmacniający smak i konserwujący) w zbyt dużej ilości. Ten środek
najprawdopodobniej spowodował wstrząs i zatrucie prowadzące do szybkiej
śmierci. Oczywiście pracodawca nie miał z tą sytuacją nic wspólnego, poza tym,
że wszystko zdarzyło się na terenie zakładu i w godzinach pracy. Stąd powołany
zespół powypadkowy nie uznał tego zdarzenia za wypadek przy pracy. Jednak,
jak wyjaśniała sędzia sprawozdawca Romualda Spyt, pogląd pracodawcy, że
potrzeba wykazać związek funkcjonalny między pracą a wypadkiem jest błędny.                   
Z utrwalonego orzecznictwa wynika, że do wypadku dochodzi podczas
wykonywania zwykłych czynności pracowniczych, do których zalicza się też
spożywanie posiłków. I tak miało miejsce w tej sprawie – dodał SN.
Za:
Katarzyna Żaczkiewicz-Zborska, Zatrucie kanapką z kiełbasą w czasie przerwy – to wypadek przy pracy, 
 https://www.prawo.pl/kadry/smiertelny-wypadek-przy-pracy-po-zjedzeniu-posilku,521948.html (dostęp na dzień: 21.08.2023 r.)
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Wakacje to czas korzystania z uroków polskiej natury, w tym
jezior. Coraz częściej widzimy jednak znaki zabraniające
nam wstępu na pomost. Czasami idąc brzegiem jeziora...
musimy zawrócić, gdyż właściciel działki uznał, że to jest jego
zejście do jeziora i na nic nasze tłumaczenie i pokazywanie
drogi na mapie w telefonie. Czy słusznie godzimy się na
powrót z obranego szlaku?
Jak wskazauje Raport, "niepokojąca tendencja do
uniemożliwiania dostępu do jezior stanowiących wody
publiczne zauważalna jest nie tylko w obrębie Wielkich Jezior
Mazurskich, ale także w innych regionach Polski. Wielu
właścicieli nieruchomości przylegających do linii brzegowej
wody płynącej, nie chcąc jakiejkolwiek obecności innych osób
na swoim terenie, grodzi dostęp do jeziora niejednokrotnie
obejmując nim znaczne obszary gruntów należących do SP, po
czym wznosi na tych gruntach nielegalne urządzenia wodne
(pomosty, przystanie itp.). W większości przypadków wiąże się
to z przekształcaniem i dewastacją linii brzegowej oraz
niszczeniem przybrzeżnej flory i fauny. Zakaz grodzenia
nieruchmości w odległości mniejszej niż 1,5 m od linii brzegu
wynika z art. 232 ust. 1 ustawy – Prawo wodne.
Bywają co prawda jeziora czy zbiorniki wodne prywatne, ale
tych jest w porównaniu z wodami śródlądowymi Skarbu
Państwa naprawdę niewiele. I tylko w tych nielicznych
przypadkach można, de facto, mieć dostęp do własnej linii
brzegowej. – Zgodnie z art. 214 ustawy Prawo wodne
"Śródlądowe wody stojące, woda w rowie oraz woda                                
w stawie, który nie jest napełniany w ramach usług wodnych,
ale wyłącznie wodami opadowymi lub roztopowymi lub
wodami gruntowymi, znajdujące się w granicach
nieruchomości gruntowej stanowią własność właściciela tej
nieruchomości".  I tylko w takim przypadku możemy mówić                        
o własnym dostępie do linii brzegów.

Wygląda więc na to, że nie tylko powinniśmy kontynuować
nasz spacer, ale również zawiadomić o bezprawnym
uniemożliwieniu swobodnego dostępu.

Za: 
1) Najwyższa Izba Kontroli Delegatura w Szczecinie, Wystąpienie pokontrolne - K/17/003 - Zapewnienie przez organy
administracji publicznej dostępu do jezior stanowiących wody publiczne - realizacja wniosków pokontrolnych z kontroli nr
P/15/091, https://www.nik.gov.pl/kontrole/wyniki-kontroli-
nik/pobierz,lsz~k_17_003_201704110626201491891980~id0~01,typ,kj.pdf (dostęp na dzień: 21.08.2023 r.).
2) Justyna Sobolak, Działka z dostępem do linii brzegowej jeziora? Sprawdź, co trzeba wiedzieć,
https://www.money.pl/gospodarka/dzialka-z-dostepem-do-linii-brzegowej-jeziora-sprawdz-co-trzeba-wiedziec-
6637152567344096a.html (dostęp na dzień: 21.08.2023 r.).
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ZA  DUŻO 
PRYWATNYCH POMOSTÓW 

 

WYNIK  KONTROL I  N IK  
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CZY  RADA  GMINY  MOŻE
ZAKAZAĆ WSTĘPU  NA  PLAŻĘ  

Z  CZWORONOGIEM?
Temat został podjęty przez RPO w wyniku złożonej skargi.
Nie jest to jednak pierwsza sprawa tego typu - rady gmin

błędnie wprowadzają zakaz na podstawie regulaminu.
 

W przypadku Ustronia Morskiego, zakaz ustanowiono        
w przepisach prawa miejscowego. Zgodnie z postanowieniami § 7
pkt 1 uchwały Nr V/42/2015 Rady Gminy Ustronie Morskie z 31
marca 2015 r. w sprawie regulaminu korzystania z plaży, kąpielisk
strzeżonych oraz miejsc wykorzystywanych do kąpieli
zlokalizowanych w granicach administracyjnych Gminy Ustronie
Morskie, na terenie plaż zabrania wprowadzania psów i innych
zwierząt domowych w okresie od 1 czerwca do 30 września.  Nie
dotyczy to psów przewodników osób niewidomych i psów
asystujących osobą niepełnosprawnym, jeżeli są one trzymane na
smyczy. 

Uchwałę podjęto na podstawie art. 40 ust. 2 pkt 4 ustawy        
z 8 marca 1990 r. o samorządzie gminnym, który uprawnia radę
gminy do wydania aktu prawa miejscowego określającego zasady
i tryb korzystania z gminnych obiektów i urządzeń użyteczności
publicznej.

W orzecznictwie sądów administracyjnych prezentowane jest
stanowisko, że skoro przepis ustawowy (art. 4 ust. 2 pkt 6 ustawy        
o utrzymaniu czystości i porządku w gminach) zobowiązuje organ
samorządu gminnego do ustalenia obowiązków nakładanych na
właścicieli zwierząt domowych celem zapewnienia ochrony przed
zanieczyszczeniem terenów przeznaczonych do wspólnego użytku,
to nie jest dopuszczalne regulowanie tej samej materii i w takim
samym zakresie w uchwale podjętej na podstawie art. 40 ust. 2
pkt 4 ustawy o samorządzie gminnym. 

Ten przepis obejmuje bowiem tylko takie sprawy, które nie są
objęte delegacją ustawową wynikającą z art. 4 ust. 2 pkt 6
ustawy o utrzymaniu czystości i porządku w gminach, a dotyczą
zasad i trybu korzystania z urządzeń i obiektów użyteczności
publicznej. 

Zakres delegacji z art. 4 ust. 2 pkt 6 ustawy o utrzymaniu czystości
i porządku w gminach wyłącza zatem wydawanie aktów prawa
miejscowego na podstawie art. 40 ust. 2 pkt 4 ustawy        
o samorządzie gminnym (por. wyrok NSA z 20 czerwca 2018 r.,
sygn. II OSK 3084/17). 

W uchwale z 12 stycznia 2021 r. ws. przyjęcia Regulaminu
utrzymania czystości i porządku na terenie Gminy Ustronie
Morskie Rada Gminy Ustronie Morskie określiła obowiązki
właścicieli zwierząt domowych. Ustanowiono m.in. nakaz
wyprowadzania psów na smyczy na terenach użytku publicznego,
przy czym w przypadku wyprowadzania psów należących do rasy
uznawanej za agresywną nakaz ten obejmuje także nałożenie
kagańca na pysk psa oraz obowiązek wyprowadzania psa przez
osobę pełnoletnią.
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Skoro zatem zasady postępowania ze zwierzętami (psami)       
w miejscach publicznych zostały unormowane w regulaminie
utrzymania czystości i porządku, to regulowanie tej samej materii
w akcie prawa miejscowego określającym zasady korzystania       
z gminnych obiektów użyteczności publicznych, jakimi są plaże       
i kąpieliska strzeżone, należy uznać za sprzeczne z prawem.

 
Co warto podkreślić, stanowisko sądów administracyjnych  jest
jednoznaczne - materia postępowania ze zwierzętami       
w miejscach publicznych może być unormowana wyłącznie       
w regulaminie utrzymania czystości i porządku, wydanym na
podstawie przepisów ustawy o utrzymaniu czystości i porządku       
w gminach. W związku z tym niedopuszczalne jest ustanawianie
reguł postępowania ze zwierzętami na terenie gminnych obiektów
użyteczności publicznej  w aktach prawa miejscowego wydanych
na podstawie ustawy  o samorządzie gminnym.

Za: 
Rzecznik Prawo Obywatelskich, Zakaz wprowadzania psów na plaże w Ustroniu Morskim - niezgodny z prawem. Gmina: poprawiamy.
RPO: ale wciąż źle, https://bip.brpo.gov.pl/pl/content/rpo-ustronie-plaze-zakaz-wprowadzenia-psow-kolejne-pismo(dostęp na
dzień: 21.08.2023 r.).
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Zawiadomienie w miejsce rejestracji

NOWEL IZACJA  PRAWA O RUCHU DROGOWYM

Obowiązek rejestracji pojazdu zastąpi obowiązek zawiadamiania strony i nabyciu pojazdu, co ma
skutkować zapewnieniem aktualności danych odnośnie właścicieli w centralnej ewidencji
pojazdów.
Zmiany szykują się również w ustawie o elektromobilności - pojawi się nowe rozwiązanie,         
a mianowicie to rada gminy będzie decydowała o sposobie prowadzenia kontroli przez tzw.
nalepki. Alternatywą dla nich będą systemy automatycznego czytania tablic, a dane pochodzić
będą z centralej ewidencji pojazdów. 

Ponadto, od 1 lipca 2023 roku zniesiono obowiąek opłaty ewidencyjnej m.in. za: rejestrację
pojazdu, wydanie dowodu rejestracyjnego, pozwolenia czasowego i zalegalizowanych tablic,
przeprowadzenie badania technicznego pojazdu oraz odczyt stanu drogomierza pojazdu po
wymianie. Od 1 lipca 2023 r. obowiązuje ponadto zakaz wyprzedzania się ciężarówek na drogach
szybkiego ruchu. Przepisy te mają na celu wyeliminowanie tzw. wyścigów słoni, a w konsekwencji
poprawę bezpieczeństwa na drogach szybkiego ruchu.

Za:
1) Kurier Prawny, Rejestracja zamiast zawiadomienia [W:] Wspólnota nr 15/2023 (1385) 29 lipca 2023 r., s. 1.
2) Mariusz Michalak, Zmiany dla kierowców. Które przepisy obowiązują od 1 lipca 2023 roku?, https://motofakty.pl/zmiany-dla-kierowcow-ktore-przepisy-obowiazuja-od-1-lipca-2023-roku/ar/c4-
17686905 (dostęp na dzień 21.08.2023 r.).

MONITOR  LEGISLACYJNY



WSA we Wrocławiu rozpoznawał sprawę dotyczącą załącznika do
uchwały w wyniku zaskarżenia ich przez prokuratora rejonowego, który
twierdził, że wskazane przez niego paragrafy załącznika do uchwały 
w sposób istotny naruszały przepisy ustaw i rozporządzenia.
Wyrok Wojewódzkiego Sądu Administracyjnego we Wrocławiu z dnia
20 czercwa 2023 r., sygn. akt III SA/Wr 994/22 jednoznacznie
wskazał, żr rada miejska nie tylko nie ma prawa regulowania zakresu
czynności użytkowników cmentarza, które wymagają zezwolenia
administratora cmentarza, ale także nie może nałożyć dodatkowych
obowiązków w zakresie ekshumacji niż wynika to z przepisów ustawy. 
W zaskarżonym regulaminie to rada gminy miała uprawnienie do
wyznaczenia administratora cmentarza, a także do określenia jego
uprawnień i zakresu działań jest wójt (burmistrz, prezydent), co wynika
wprost z ustawy o cmentarzach, jak i ustawy o samorządzie gminnym.

Za: 
Kurier Prawny, Wójt, a nie rada gminy, decyduje o administratorze cmentarza [W:] Wspólnota nr 15/2023 (1385) 29 lipca 2023 r., s. 2-3.
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O ADMIN ISTRATORZE  CMENTARZA  DECYDUJE  WÓJT

Coraz więcej pracodawców w ramach ZFŚS nie oferuje
wyłącznie dofinansowania do wypoczynku, ale daje
pracownikom większą dowolność w wyborze benefitów         
w ramach zakładowego funduszu świadczeń socjalnych.
Często jest to w ramach tzw. systemu kafateryjnego.        
 W ramach systemu kafeteryjnego pracownicy mogą
wybrać np. spośród voucherów na usługi, karty
podarunkowe, bilety itp. Zakupione świadczenia dostępne
są w formie voucherów/kodów na koncie pracownika oraz
przesyłane e-mailem. Wszystkie świadczenia finansowane
są ze środków ZFŚS i mieszczą się w zakresie definicji
działalności socjalnej. Powstaje jednak pytanie, kiedy
świadczenie na rzecz pracownika staje się jego
przychodem. 
Należy stwierdzić, że przychodem nie będą punkty
zgromadzone na koncie pracowniczym, ale zakupiona
karta podarunkowa z ich puli już tak, co daje pracodawcy
możliwość zwolnienia od PIT. Jak wskazuje Krzysztof
Kazimierski, "świadczenie ma bowiem charakter pieniężny,
a bilet (voucher) jedynie potwierdza fakt opłacania przez
pracodawcę danego świadczenia. W efekcie bilet lub
voucher wyznacza wartość świadczenia pieniężnego
pracodawcy. Skoro zaś mamy do czynienia ze
świadczeniem pieniężnym - mamy prawo do zastosowania
zwolnienia z PIT".
Za: Krzysztof Kaźmierski, Same punkty w systemie kafeteryjnym nie są przychodem pracownika, 
https://www.prawo.pl/podatki/system-kafeteryjne-a-zwolnienie-przychodu-pracownika,522531.html?
utm_source=Eloqua&utm_content=WKPL_MSG_NSL_NPK-17-08-23_EML&utm_campaign=WKPL_MSG_NSL_NPK-17-
08-
23_OTH%2FWKC0120011_IEM010&utm_econtactid=CWOLT000029799710&utm_medium=email_newsletter&utm_crmi
d= (dostęp na dzień 21.08.2023 r.).

SYSTEM KAFETERYJNY  A  DOCHÓD PRACOWNIKA

WROCŁAWSK I  MONITOR  ORZECZNICZY
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SKUTK I  ODWOŁANIA  
STANU ZAGROŻENIA  EP IDEMICZNEGO

 

Powraca również „fikcja doręczenia”. W konsekwencji po dniu 15 lipca
2023 r. pracodawcy będą mogli uznać za rozwiązane umowy, co do
których złożyli oświadczenia o rozwiązaniu bez wypowiedzenia.
Ponadto, do sierpnia przestały obowiązywać liczne wyjątki dotyczące
handlu w niedzielę, umożliwiające pracę m.in osobie wykładającej
towar.
Od 1 lipca 2023 r. pracodawcy nadal mogą jednostronnie
wypowiedzieć umowę o zakazie konkurencji po ustaniu stosunku pracy,
ale na zasadach obowiązujących przed pandemią.
Należy również wskazać, że najwięcej zmian będzie dotyczyło osób
zajmujących się prawem migracyjnym. Z końcem dnia 31 lipca 2023 r.
zakończyły się okresy przedłużeń oraz pobytu uznawanego za legalny
na podstawie ustawy COVID-19 (art. 15z1 ust. 1).

Za: 
1)Urząd do Spraw Cudzoziemców, Odwołanie stanu zagrożenia epidemicznego – skutki dla sytuacji prawnej cudzoziemców (dostęp na dzień
21.08.2023 r.).
2)Rzeczpospolita, Koniec stanu zagrożenia epidemicznego - co to oznacza dla pracodawców, https://firma.rp.pl/kadry-place/art38581321-
koniec-stanu-zagrozenia-epidemicznego-co-to-oznacza-dla-pracodawcow (dostęp na dzień 21.08.2023 r.).

Wydaje się, że nieuregulowana franczyza już za moment
stanie się przeszłością.  w Księdze Trzeciej Kodeksu
Cywilnego ma zostać dodany Tytuł XXIII1 w brzmieniu: „Tytuł
XXIII1 - Umowa franczyzy". 
Ministerstwo uzasadnia projekt "koniecznością zniesienia
dysfunkcji w zakresie prowadzenia działalności gospodarczej
w oparciu o nieuregulowaną umowę franczyzy", polegających
na problem nierzetelnych informacji co do kształtu
faktycznego samej franczyzy, nierównowagi kontraktowej
stron, narzucanie nierynkowych cen nabywania towarów
franczyzodawcy lub osób przez niego wskazanych, ukrytymi
opłatami, problem długoterminowości umów franczyzowych, 
 długotrwałością sporów sądowych z umów franczyzy oraz 
 trudnościami przy rozwiązaniu umów franczyzowych, a  także
faktycznym brakiem korelacji pomiędzy wysokością opłat
franczyzowych a zyskiem franczyzobiorcy. 
Na stronie Ministerstwa nie opublikowano jeszcze stanowisk
zgłoszonych w ramach uzgodnień.

Za:
Minister Sprawiedliwości, Projekt ustawy o zmianie ustawy - Kodeks cywilny oraz ustawy - Prawo własności przemysłowej, 
 https://legislacja.rcl.gov.pl/projekt/12375159/katalog/12995554#12995554 (dostęp na dzień 21.08.2023 r.).
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MIN ISTERSTWO CHCE  DODAĆ 
 FRANCZYZĘ  DO KODEKU

 

Zmiany w niedzielnym handlu, okresowe badania pracowników,                      
a również zakaz konkurencji - to nie jedyne kwestie, 

które dotknie zniesienie stanu epidemii.


